
Knižní tipy

Už tři roky je působiš-
těm předního odborní-
ka v radiodiagnostice 
a emeritního děkana 
Lékařské fakulty v Plz-
ni havlíčkobrodská 
nemocnice.
� Ladislava Brabencová

Čestným uznáním za celo‐
životní práci ve zdravotnictví 
byl ministrem Vlastimilem Vál‐
kem oceněn dvaasedmdesáti‐
letý lékař radiodiagnostické‐
ho oddělení havlíčkobrodské 
nemocnice prof. MUDr. Boris 
Kreuzberg. 

Uznávaný český radiolog, 
bývalý přednosta Kliniky zob‐
razovacích metod Fakultní 
nemocnice Plzeň, emeritní dě‐
kan Lékařské fakulty v Plz‐
ni působí na Vysočině od roku 
2020. Jeho doménou je praco‐
viště magnetické rezonance. 

„Předání čestného uznání pa-
nem ministrem, tedy naším Vlas-
tíkem - je to také radiolog a tak 
mu říkáme, mne velmi překva-
pilo. V havlíčkobrodské nemoc-
nici pracuji jako řadový lékař a 
myslel jsem si, že o mně už ani 
nikdo neví,“ přiznává profesor 
Kreuzberg a doplňuje: „Uznání 
vnímám jako vzpomínku na mé 
předchozí působení na Karlově 
univerzitě a v plzeňské fakult-
ní nemocnici, na moji předchozí 
práci i akademické funkce.“

Na Vysočinu, do Havlíčkova 
Brodu, ho přivedla láska. Z Plz‐
ně odešel v roce 2019 za svou 
ženou Lucií, brodskou praktic‐
kou lékařkou.

Na cestu medicíny Borise 
Kreuzberga dovedlo rozumové 
rozhodnutí jeho otce.  Původně 
chtěl studovat spíše humanitní 
obory jako filosofii nebo histo‐
rii v Praze. 

„Můj otec ale řekl, že mne v 
Praze na studiích finančně neu-
táhne, a proto si musím vybrat z 
plzeňských vysokých škol,“ vzpo‐
míná s tím, že na výběr měl 
z fakulty technické, pedagogic‐
ké a lékařské. 

„Bavila mne chemie a biologie, 
a tak jsem se rozhodl pro medicí-

nu.  Promoval jsem v roce 1974, 
v době vrcholící konsolidace po 
srpnu 1968,“ referuje. 

Chtěl pracovat jako internis‐
ta. O tento obor byl ovšem vel‐
ký zájem a jemu uškodil špatný 
kádrový posudek.

„A tak mi zbyly jen neatraktiv-
ní obory a já si tenkrát vybral 
rentgen - tak se tehdy našemu 
oboru říkalo,“ vzpomíná.

Jak se později ukázalo, tato 
volba nebyla vůbec špatná. 
Dostal se až na špičku oboru a 
stal se nejprve docentem, pak 
profesorem a přednostou Klini‐

ky zobrazovacích metod.
Na svůj vyloženě první výkon 

si profesor Boris Kreuzberg 
přímo nevzpomíná. Jeho začát‐
ky byly především o základech 
radiologie, popisech plic, kos‐
tí… Řešil skiaskopické metody 
se zobrazením orgánů trávicí 
trubice, jícnu, žaludku a střev. 

„Vše v záření a vzhledem k teh-
dejšímu vybavení to byla taková 
malá Hirošima a Nagasaki. Pro-
to se řada kolegů našeho oboru 
bála,“ referuje.

Přiznává, že měl štěstí, že 
mohl být účastníkem „hektic‐

kého vývoje“ svého oboru. A to 
i v pozdějších létech.

Vyzdvihuje vstup méně agre‐
sivních metod, tzv. neinvaziv‐
ních vyšetřování ultrazvukem, 
později vyšetřování pomocí 
výpočetní tomografie (CT) a 
dále pomocí magnetické rezo‐
nance (MR).

„Když jsem byl začátkem deva-
desátých let na dlouhodobé stáži 
ve vídeňské Allgemeine Kran-
kenhaus, valil jsem na tyto pří-
stroje oči,“ prozrazuje a dodá‐
vá: „A v roce 1995 jsem již jako 
přednosta tyto přístroje na kli-

niku získal. Byly to moderní CT 
a také přístroj magnetické rezo-
nance. Z hlediska minulých let to 
byla doslova pohádka.“

Profesor Kreuzberg dále zmi‐
ňuje další vývin svého oboru, 
když se po roce 2000 objevily 
další špičkové přístroje - PET/
CT a PET/MR, které vyžadovaly 
sloučení se sesterskou nukleár‐
ní medicínou.

„A tak vznikl nový název a 
zaměření naším kliniky - Klinika 
zobrazovacích metod,“ sděluje.

Od roku 1990 se dostal k výu‐
ce mediků. Nejprve jako odbor‐
ný asistent, později jako docent 
a posléze jako profesor. Před 
rokem ´89 nemohl, protože 
by podle předchozích směr‐
nic mohl studenty, kvůli svému 
špatnému kádrovému posud‐
ku, kazit.

„Studovali u nás i studenti z 
ciziny, učili jsme je v anglickém 
jazyce,“ přibližuje. 

Kromě toho byl Boris Kreuz-
berg zvolen v létech 1997 až 
2003 a  podruhé v letech 2010 
až 2018 děkanem Lékařské 
fakulty Karlovy univerzity v 
Plzni.

„Byl jsem rád uprostřed mla-
dých lidí, našich následovníků, 
což moje funkce vyžadovala. 
Být lékařem, vysokoškolským 
pedagogem, manažerem školy a 
zabývat se také vědou - to všech-
no bylo v té době mým úkolem,“ 
přiznává. 

Na otázku, co by změnil na 
svých začátcích, odpovídá jed‐
noduše a jasně. „Asi nic. Mělo 
to tak být, a jak je vidět, všechno 
špatné je pro něco dobré.“

Do dalších let by si přál hlavně 
to, aby mohl ve zdraví pokračo‐
vat ve své práci - v nemocnici se 
zabývá hodnocením vyšetření 
magnetickou rezonancí a CT.

„Radiologů je na Vysoči-
ně poskrovnu a naopak vážně 
nemocných je hodně. A tak si 
přeji, abych mohl ještě nějakou 
dobu přinášet svoje zkušenosti 
a schopnosti ve prospěch paci-
entů na Vysočině, v mém novém 
domově,“ uzavírá své vyprávě‐
ní pro Jihlavské listy profesor 
Boris Kreuzberg. 

PRÁCI uznávaného lékaře a odborníka, profesora Borise Kreuzberga (vpravo), ocenil ministr zdravotnic-
tví Vlastimil Válek.  Foto: Nemocnice HB

Pacientům na Vysočině, v mém novém 
domově, chci být ještě prospěšný

Jan Němec: Liliputin (Host, 
2022, 168 stran, 399 Kč) 

Šéfredaktor měsíčníku Host 
Jan Němec je natolik dobrým 
autorem, že dokáže napsat 
výborné povídky z osudového 
prostředí současné Ukrajiny, i 
když na Ukrajině nyní nebyl. 

Sám to popisuje takto: „Válka ve 
mně probudila vztek, vztek psát. 
Vysedával jsem u zpráv a záviděl 
reportérům, že jsou u toho. Ale v 
určitou chvíli jsem začal vnímat 
i to, co ve zprávách není. A jak to 
tam není. Zkusil jsem tedy prově-
řit, co v této chvíli svede literatu-
ra: bez odstupu času, s odstupem 
několika set kilometrů. Jako když 
si člověk zapaluje jednu cigaretu 
od druhé, napsal jsem pět poví-
dek — dvě západní, dvě ukrajin-
ské a tu poslední ruskou. Všechny 
jsou o válce, ale ne vždy je zřejmé, 
kdo vlastně je nepřítel.“

O čem tedy povídky jsou? 
Například o Čechovi, který jede 
na Ukrajinu najít své jiné já nebo 
o skupině dětí bez domova, které 
válka vyžene ze sklepa, protože 
ten teď chtějí nájemníci využí‐
vat jako kryt, nebo o ruské aka‐
demičce, která se spolu se svou 
milenkou rozhodne protestovat 
uprostřed Moskvy pomocí pas 
de deux z Labutího jezera… 

Jan Němec (nar. 1981), vystu‐
doval religionistiku a sociolo‐
gii, dnes přednáší na Divadel‐
ní fakultě Janáčkovy akademie 
múzických umění v Brně. Vydal 
román Dějiny světla (2013), za 
který získal Cenu Evropské unie 
za literaturu, a Možnosti milost‐
ného románu (2019), nomino‐
vané na Magnesii Literu. 
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